
Futurum 

 
DERIVAČNÍ SCHÉMA: 
 

-iu -ime 
-i -ite Kmen infinitivu – ti + -s- + 

-(0) 
 

kalb¸ti, kaµba, kalb¸jo → kalb÷- ti  + -s- + # → kalb¸siu, kalb¸si, kalbºs (...) 
s÷d¸ti, s¸di, s÷d¸jo → s÷d÷- ti  + -s- + # → s÷d¸siu, s÷d¸si s÷dºs (...) 

rašôti, råšo, råš÷ → rašy- ti  + -s- + # → rašôsiu, rašôsi rašýs (...) 
 

KOMENTÁŘ 
 
1. Třetí osoba (resp. neosoba) končí na sufix, nemá žádnou koncovku. 
 
2. Pokud infinitivní kmen končí na souhlásky s, z, š, ž, dochází k interakci se sufixem -s- : 
  

-s- + s → s  
mêsti → mês -s- → aš mêsiu, tu mêsi, ... [hodit] 

 
-z- + s → s 

mêgzti → mêgz -s- → aš mêgsiu, tu mêgsi, ... [plést] 
 

-š- + s → š 
nêšti → nêš -s- → aš nêšiu, tu nêši, ... [nést] 

 
-ž- + s → š 

grñžti → grñž -s- → aš grñšiu, tu grñši (...) [vrátit se] 
 
3 a) slovesa o jednoslabičném infinitivním kmeni (předponu nepočítáme) na -ūti, -yti v třetí 
osobě (resp. neosobě) futura mají krátké -u-, -i-: 

 
būti → bus [být] 
griūti → grius [padat; chátrat] 
lyti → lis [pršet] 
gyti → gis [hojit se] 
 
Poznámka. Tento proces postihuje uzavřenou skupinu sloves: 
būti, yra; buvo [být]; žūti, žūva, žuvo [zahynout]; griūti, griūva, griuvo [padat; chátrat]; pūti, pūva, puvo 
[hnít]; kliūti, kliūva, kliuvo [zachytit se, zavadit za něco]; lyti, lyja, lijo [pršet]; gyti, gyja, gijo [hojit se]; 
ryti, ryja, rijo [polykat]. 
 

 
 
 



3 b) v třetí osobě (resp. neosobě) futura dochází k metatonii (proměně intonace): klesavá 
intonace (akut) se mění na stoupavou (cirkumflex). Ostatní gramatické osoby zachovají 
prozodické charakteristiky infinitivu: 

 

klãusti → klãusiu, klãusi, kla÷s [ptát se] 
sakôti → sakôsiu, sakôsi, sakýs [říkat]; 
 
Poznámka. Metatonie v tomto případě funguje pouze v případě klesavé intonace, infinitivní cirkumflex 
(stoupavá intonce) zůstává beze změn: 
 

  šãuti → ša÷s [střílet] 
ale 
ša÷kti → ša÷ks [kříčet] 

 
Také musíme pamatovat, že metatonie nepostihuje tvary s krátkou přízvučnou slabikou, na které se 
intonace vůbec nemůže projevit. To platí např. pro futur sloves, vyjmenovaných pod bodem 3a). 

 
 
 
CVIČENÍ. Vyčasujte ve futuru: 
 
lãukti, lãukia, lãuk÷ [čekat]; ródyti, ródo, ród÷ [ukazovat]; vãlgyti, vãlgo,vãlg÷ [jíst]; 
b¿ti, yrâ, bùvo [být]; vêžti, vìža, vìž÷ [vézt]; pêšti, pìša, pìš÷ [škubat]; dainúoti, 
dainúoja, dainåvo [zpívat]; lôti, lýja, líjo [pršet]; zi»zti, zi»zia, zi»z÷ [bzučet]; gôti, 
gýja, gíjo [hojit se] 


